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Inleiding

Hierbij bieden we een kort verslag aan van de activiteiten waar de fractie zich zoal mee bezig heeft 
gehouden in 2019. Omdat we na de verkiezingen van maart pas zijn begonnen als nieuwe fractie, 
nemen we alleen die periode mee in dit verslag. We kunnen natuurlijk niet alles noemen, maar we 
hebben geprobeerd om in elk geval de belangrijke zaken en enkele aansprekende ‘kleine zaken’ te 
benoemen. Hopelijk geeft het een goed beeld van ons jaar!

Bas, Corina, Ellen, Hicham, Sadhana, Steven



Fractie en communicatie

a Veel van onze activiteiten, vooral de eerste maanden, stonden vooral in het teken van   
 kennismaken. Zodoende hebben we netwerken kunnen opbouwen waarin we overleggen,  
 informatie uitwisselen en kennis delen. Zo is er goed contact met enkele Tweede 
 Kamerleden,  en met GroenLinks-Statenleden van alle andere provincies. Dat gebeurt in  
 appgroepjes, maar bijvoorbeeld ook op regionale (bijvoorbeeld de regiodag in Utrecht en  
 MRA-bijeenkomsten in Amsterdam) en landelijke bijeenkomsten en op het jaarlijkse Staten- 
 ledencongres. 
  
a Natuurlijk hebben we ook onze nieuwe collega-Statenleden leren kennen. In een 
 uitgebreid inwerkprogramma hebben we kennis kunnen nemen van de onderwerpen die  
 er in Flevoland spelen en hoe het eraan toegaat tijdens de vergaderingen. Ook zijn we met  
 alle collega’s op een Statenconferentie in Almere geweest om afspraken te maken over  
 hoe we bijvoorbeeld de komende jaren met elkaar willen gaan samenwerken. Daarnaast  
 zijn onze Statenleden  op bezoek geweest bij de commissaris van de Koning, en bij de   
	 griffier,	om	verwachtingen	over	en	weer	met	elkaar	door	te	nemen.

a We zijn dit jaar bij elke gemeentelijke fractie in Flevoland op bezoek geweest, om kennis
  te maken en om te weten wat er bij elkaar speelt. We hebben goede contacten met
  alle fracties en weten elkaar te vinden wanneer dat nodig is. 
 
a Omdat we een (grotendeels) nieuwe fractie zijn, hebben we veel tijd besteed om alles  
 goed in te richten. Zo hebben we de portefeuilles verdeeld, de tijd genomen om een  
 goed communicatieplan te schrijven, en zijn we in september op een fractieweekend  
 geweest bij een biologische boer



Bestuur en economie

a In mei hebben we mogen stemmen voor de Eerste Kamer. Dat is een zogenaamde 
 getrapte verkiezing, waarbij de gekozen Statenleden kiezen voor de leden van de Eerste
 Kamer. 

a Enkele van onze Statenleden hebben zitting genomen in belangrijke werkgroepen, zoals
 de werkgroep die de aanbesteding van de nieuwe accountant regelt, en de werkgroep die
 alle bestaande werkgroepen tegen het licht heeft gehouden en duidelijke richtlijnen heeft
 opgesteld voor nieuw op te richten werkgroepen.
 
a In het voorjaar dienden we ons eerste amendement in. Dit amendement regelde dat er voor
 vervanging binnen werkgroepen, gekeken moet worden naar alle leden van PS, en niet 
 alleen binnen de fractie zelf (zoals het voorstel was). PS nam hem unaniem aan.
 
a De Randstedelijke Rekenkamer, die in opdracht van PS onderzoek doet naar belangrijke  
 thema’s, heeft onderzoek gedaan naar de rol van PS binnen belangrijke besluitvormings- 
 trajecten, en heeft verschillende aanbevelingen gedaan. Met een amendement wijzigden wij 
 ‘instemmen met de aanbevelingen’ in ‘invulling geven aan de aanbevelingen’. Zo wordt de
 rol van PS actiever en kijken we meer naar onszelf ipv met een vingertje te wijzen; wat ons
 betreft wat dat de komende jaren ook onze instelling.

Ruimte en wonen

a De provincie wil graag een visie ontwikkelen, waarin de belangrijke elementen van het 
 Flevolandse landschap worden vastgelegd. Daarbij kun je denken aan de openheid van
 het landschap, de rechte lanen, de windmolens, het water en de singels rond de boerderi
 en in de Noordoostpolder. Dit biedt wat de fractie betreft mogelijkheden om zaken vast te
	 leggen	zoals	bloeiende	bermen,	variatie	aan	flora,	het	verbinden	van	natuur	en	de	aanplant
 van bomen en voedselbossen. Om ons nog meer te verdiepen in alle landschappelijke 
 kenmerken van Flevoland zijn we oa meegeweest met de bustour van Landschapsbeheer
 Flevoland.

a We hebben afspraken gemaakt in het coalitieakkoord over duurzaam (ver)bouwen. Bij 
 bespreking van het klimaatakkoord is toegezegd dat er bijvoorbeeld ook naar de nieuwe
 mogelijkheden van houtbouw wordt gekeken. Ook hebben we gesproken met ‘bouwend
 Nederland’, om de uitdagingen op dit gebied te bespreken. 



Landbouw en natuur

a Na de presentatie van het coalitieakkoord is de discussie over de grote grazers in de  
 Oostvaardersplassen herhaaldelijk opgelaaid in de Provinciale Staten. Er is zelfs tijdens het
 reces een extra zitting geweest, die uitsluitend over de paarden is gegaan. Voor onze 
 fractie zijn de Europese Natura2000 richtlijnen, die bepaalde vogelsoorten willen bescher-
 men en de biodiversiteit herstellen, de leidraad. Daarnaast zetten we ons in voor het ver-
 binden met andere natuurgebieden. De grazers zijn daarin instrumenteel, maar hun wel 
 zijn moet wel gewaarborgd zijn. Dat ook gezonde dieren moeten worden afgeschoten
 is niet leuk, maar aangezien de dieren nergens heen kunnen vanwege het ontbreken van
 een corridor, is er helaas geen andere oplossing. Nu de rechter het afschieten
 van edelherten heeft stopgezet, omdat de ecologische onderbouwing onvoldoende is,   
 biedt dit misschien ruimte voor nieuwe inzichten. De fractie wil in 2020 een hoorzitting 
 organiseren over de Oostvaardersplassen.

a Een van de belangrijkste zaken die we in het coalitieakkoord hebben verwerkt is het actie-
 plan biodiversiteit. Dit staat voor 2020 op de agenda en de fractie zal een actieve rol gaan 
 spelen in de ontwikkeling daarvan.

a Afgelopen jaar stond ook in het teken van de zogenoemde stikstofcrisis. Als provincies  
 lagen we onder het vergrootglas, zeker toen boeren dreigend voor de deuren van de 
 provinciehuizen stonden. Gelukkig heeft Flevoland vastgehouden aan de afspraken die
 gemaakt waren waardoor er weer een begin kon worden gemaakt met nieuwe vergunnin-
 gen. Daarnaast hebben we als GroenLinks benadrukt dat deze situatie moet worden ge-
 zien als kans voor een complete verduurzaming van de agrarische sector en we hebben  
 meegegeven dat er in de toekomst beter naar de juridische houdbaarheid van het beleid  
 gekeken moet worden (zodat we niet in een nieuwe PAS rommelen).



Krachtige samenleving

a Op het gebied van diversiteit en inclusiviteit ontplooiden we verschillende activiteiten. 
 Zo dienden we een motie in om gezamenlijke provincies deel te nemen aan de Canal Para-
 de. Helaas werd deze met een nipte meerderheid verworpen, maar het college gaf wel aan 
 mee te denken als het verzoek uit andere provincies kwam. Naar aanleiding van dit ver-
 zoek is inzichtelijk gemaakt welke activiteiten de provincie op dit gebied onderneemt. Ook
 nam GroenLinks met een mooie delegatie deel aan de Winter Pride in Almere, waar o.a.  
 het eerste transgenderpad van Nederland werd geopend.
 
a De Summer Academy is een onderwerp wat in de portefeuille Europa valt, maar veel 
 raakvlakken heeft met de krachtige samenleving. De AER Summer Academy is een initia-
 tief van verschillende regio’s binnen de Europese Unie die zich hebben verenigd in de
 Assembly of European Regions (AER). De AER heeft als doel om de regio’s meer kennis te
 laten maken met elkaar, en samen te werken op verschillende niveaus (jongeren, beleid-
 smakers, politici en bestuurders) met als doel om van elkaar te leren en gezamenlijk je
 positie te versterken richting Brussel. In het kader van rapporteurschap hebben Hicham
 Ismaili Alaoui en Niek Beenen (FVD) namens de Provincie Flevoland deelgenomen aan de
 AER Summer Academy in Novi Sad te Servië. De opdracht was om te onderzoeken welke
 meerwaarde de AER voor Flevoland heeft en op welke wijze we de samenwerking willen
 continueren. In 2020 zullen we uitkomsten van dit bezoek worden besproken met PS.

a Op 25 oktober 2018 heeft de rechtbank Midden-Nederland het MC IJsselmeerziekenhui
 zen failliet verklaard. Het ging om verschillende vestigingen in Lelystad, Emmeloord en
 Dronten. In de weken daarvoor kwamen verschillende geluiden naar buiten dat zorgverze-
	 keraars	geen	vertrouwen	meer	hadden	in	een	gezonde	financiële	toekomst.	Daarop	werd		
	 er	door	zorgverzekeraars	besloten	om	te	stoppen	met	de	financiering	van	het	IJsselmeer	
 ziekenhuis in Lelystad. Patiënten en medewerkers werden destijds via de pers geïnfor
 meerd over het faillissement. Dat zorgde voor veel maatschappelijke onrust onder de be- 
 volking in Lelystad en omstreken. Er waren patiënten die midden in hun chemotherapie  
 zaten of op het punt stonden om te bevallen van een kind en door het faillissement werden  
 overvallen en voor een enorme opgave stonden: het vinden van een ander ziekenhuis. 
 Het faillissement van het ziekenhuis had daarnaast ook grote gevolgen voor de volksge-
 zondheid, omdat het voortbestaan van de 24-uurs spoedeisende hulp en acute verloskun-
 de in een klap er niet meer waren. GroenLinks Flevoland heeft zich tijdens de college-
 onderhandelingen en periode erna enorm ingespannen om te zorgen dat de zorgen die  
 er leven onder de aandacht kwamen bij provincie en landelijke politiek. Zo organiseerden  
 we een werkbezoek waar Tweede Kamerlid Corinne Ellemeet zich liet informeren over de  
 stand van zaken in Flevoland. GroenLinks was ook een van de initiatiefnemers om twee  
 informanten vanuit de provincie Flevoland als rapporteurs betrokken te laten zijn bij de   
 zorgtafels. Namens GroenLinks Flevoland is Hicham de woordvoerder en hij werkt nauw
 samen met andere partijen en collega-afdelingen om de aandacht voor goede zorg in
 Flevoland op de agenda te houden. De meeste inspanningen worden op lokaal niveau
 verricht en daar zijn wij ons meer dan van bewust en dat maakt dat wij vanaf het begin   
 zoveel mogelijk gezamenlijk proberen op te trekken.



Energie en milieu

a In het coalitieakkoord hebben we mooie afspraken gemaakt op gebied van klimaat en
 energie. Belangrijke ijkpunten zijn dat we voor 2050 fossielvrij willen zijn en in 2030 ener-
 gieneutraal inclusief mobiliteit. Dit laatste wordt nog een hele opgave omdat daar nog
 relatief weinig mee gedaan is, maar het college heeft verklaard dat in de mobiliteitsvisie van 
 2020 wordt uitgewerkt hoe dit gehaald moet worden.

a Dit jaar hebben we de Regionale Energie Strategie (RES) behandeld. Daar is nu een start
 mee gemaakt en het lijkt erop dat we in Flevoland de meest ambitieuze doelstelling heb-
 ben van heel Nederland. Maar liefst 13.5% van het totale aanbod duurzame energie in 
 Nederland komt in 2030 uit Flevoland. Dit komt vooral doordat we echt werk maken van 
 grootschalige wind- en zonne-energie. In goed overleg met de gemeenteraden wordt aan 
 dit document gewerkt. Om ons goed te verdiepen zijn we bijvoorbeeld op bezoek geweest 
 bij Pure Energie, een groene energieleverancier in Flevoland.

a Daarnaast is dit jaar het Klimaatakkoord goed gekeurd door de provincie. Daarbij is een 
 motie van GroenLinks aangenomen om de aanplant van nieuwe bomen te onderzoeken. 
 Het college heeft ook aangegeven, op aandringen van GroenLinks, om de beleidsvoorstel-
 len van Urgenda mee te nemen in de uitwerking van het klimaatakkoord dat volgend jaar 
 wordt gepresenteerd.

Aantrekkelijk Flevoland

a De cultuurnota loopt in 2020 af. Het is dus van belang dat er tijdig een nieuw cultuurbeleid
 is voor de periode 2021-2024, zodat culturele instellingen hun plannen en subsidieaanvra-
 gen tijdig hierop kunnen afstemmen. Om tot een nieuw cultuurbeleid te komen is er in het
 najaar onder andere een workshop geweest met PS, om input te halen, en is er een ken-
 nismaking geweest met de culturele instellingen. GroenLinks wil het Flevolandse culturele  
 aanbod graag behouden en uitbreiden. Voor het op te stellen beleidskader willen we een  
 aantal punten extra onder de aandacht brengen: aandacht voor kleine kunstenaars, meer  
 oog voor betere spreiding van activiteiten door Flevoland, en het belang van bovenlokale  
 evenementen die een meerwaarde hebben voor heel Flevoland en recht doen aan het mul-
 ticulturele karakter.

a Ook op cultureel gebied hebben we verschillende projecten bezocht. Zo hebben we ver-
 schillende culturele ‘broedplaatsen’ bezocht; veelal kleinschalige initiatieven met mooie cul-
 turele en sociale resultaten. Ook waren we bij de opening van het project ‘strandwachters’  
 langs het Almeerderstrand, een project om verleden met het heden te verbinden d.m.v. 
 houten kunstwerken. 

a Op het grote vrijetijdscongres bij Walibi Flevo leerden we veel over de toekomst van het  
 toerisme. In Flevoland is nu nog ruimte voor vrije tijd, maar ook in onze provincie zien we  
 inmiddels af en toe de nadelen van het massa-toerisme (denk bijvoorbeeld aan de drukte  
 rond Batavia Stad). Om deze problemen het hoofd te bieden zijn nieuwe oplossingen   
 nodig. In Almere zagen we ook een succesvol project dat steeds drukker wordt: Almere  
 Jungle nam ons mee in hun mooie concept om plezier, educatie en werk aan elkaar te   
 verbinden. 



Mobiliteit

a De Lelylijn, de eventuele nieuwe spoorlijn tussen Lelystad, Emmeloord, Heerenveen,   
 Drachten en Groningen, stond hoog op onze politieke agenda. Zo dienden we een una-
 niem aangenomen amendement in dat opriep om als Flevoland meer samen te gaan lob-
 byen met de Noordelijke provincies, en waren we aanwezig bij een groot symposium hier-
 over in Drachten. En met succes: het Rijk gaat de lijn in 2020 onderzoeken.

a We hebben verschillende werkbezoeken afgelegd om ons beter in de materie te verdiepen.  
 Zo hebben we het project N307, met de Roggebotsluis als groot knelpunt, bezocht. Ook  
 waren we bijvoorbeeld aanwezig bij een Amsterdamse avond over duurzame mobiliteit, en  
 de toekomst van onze steden. 



Spreektekst begroting

Normaal gesproken zijn er jaarlijks twee belangrijke momenten waarop de Statenleden de koers 
van de provincie kunnen wijzigen. De voorjaarsnota, een inhoudelijke bijsturing van beleid, en de 
begroting,	waarin	de	financiële	gevolgen	daarvan	worden	besproken.	Omdat	er	dit	jaar	geen	uit-
gebreide behandeling van de voorjaarsnota is geweest, ivm de verkiezingen en de coalitiebespre-
kingen, kreeg de begroting een erg inhoudelijk karakter. Hierbij onze spreektekst voor deze begro-
tingsbehandeling.

‘’Het beste nieuws van vandaag is dat het kabinet het verkiezingsprogramma van GroenLinks heeft 
gelezen. De maximumsnelheid op snelwegen naar beneden, minder varkens, en 250 miljoen voor 
natuurherstel. Er was een rechterlijke uitspraak voor nodig, maar eindelijk neemt het kabinet wat 
maatregelen. We kunnen niet meer altijd zomaar invulling geven aan onze behoefte aan econo-
mische groei. We moeten nadenken over de gevolgen voor onze omgeving. We vergeten dat er 
zoveel	andere	belangrijke	waarden	zijn	in	ons	leven.	Natuur,	gezondheid,	een	fijne	leefomgeving,	
ontspanning en welzijn. In deze begroting zitten er gelukkig voldoende, soms wat voorzichtige, 
maatregelen om invulling te geven aan die waarden. Het kan ons niet snel genoeg gaan, maar we 
zijn tevreden dat in de begroting rekening wordt gehouden met de invloed van onze keuzes op het 
klimaat, zoals bij mobiliteit, energie, economie en, vooruit, landbouw.

De kwaliteit van onze landbouwgrond staat onder druk door het intensieve gebruik. Bovendien 
kunnen	er	door	het	gebruik	van	chemische	middelen	giftige	stoffen	in	onze	bodem	en	ons	water	
terechtkomen. Het liefst zien wij een volledige verduurzaming van de sector, inclusief inkrimping 
van de veestapel. Gelukkig worden er wel stappen gezet naar een meer duurzame, wendbare en 
diverse landbouwsector. Met daarbij ook aandacht voor bermen en akkerranden, wat de biodiver-
siteit ten goede komt.

Ook op mobiliteit wordt geprobeerd te verduurzamen. Verduurzaming van het busvervoer, ons 
eigen wagenpark en goederenvervoer. Daarnaast worden er stappen gezet op elektrisch rijden. 
Uiteindelijk	is	er	natuurlijk	meer	nodig:	minder	ver	reizen,	en	fiets	en	OV	ipv	auto.	Helaas	hebben	
we niet overal invloed op. We gaan aan de slag met goed OV naar omliggende regio’s, ook in de 
daluren. Een zorgpunt voor ons blijft de bereikbaarheid van de kleine kernen.

We gaan door met de energietransitie. We mogen daarin niet verslappen. De ambitie, energieneu-
traal in 2030, staat als een huis en er zijn geen excuses meer om die niet te halen. We zijn blij met 
circulaire economie als belangrijk speerpunt. De provincie wil zelf het goede voorbeeld geven; zo 
willen we samen met de gemeentes tot circulair inkopen overgaan, en gaat onze gedeputeerde aan 
de slag met beleid- en regelgeving om dat te versoepelen.

Ook zijn we tevreden met beweging op de sociale kant. We zien een voorzichtige samenwerking 
met de gemeenten op zorggebied. De uitkleding van de jeugdzorg blijft een enorm probleem, en 
die gaat niet opgelost worden met het deels terugdraaien van de decentralisatie. Laten we samen 
met de gemeentes en de organisaties op zoek gaan naar duurzame oplossingen. Verder is er aan-
dacht voor kunst, cultuur, sport, diversiteit en gelijke behandeling. Helaas zijn deze onderwerpen 
wel wat summier verwoord in deze begroting, maar we zien de aparte nota’s uiteraard verwach-
tingsvol tegemoet en zullen ze daar waar nodig proberen bij te sturen.






